
رئیس کل گمرک خبر داد

واردات ۵.۴ تن شمش طلا در یک ماه

رئیس کل گمرک اعلام کرد: در دی ماه امسال ۵.۴ تن شمش طلا به ارزش ۳۵۲ میلیون دلار وارد 
کشــور شده است.به گزارش ایســنا، محمد رضوانی فر - معاون وزیر اقتصاد - گفت: میزان واردات 
شمش طلا در دی ماه پارسال ۱۷۶ کیلوگرم و به ارزش ۹ میلیون دلار بود.رضوانی فر در خصوص 
میزان واردات شمش طلا در ۱۰ ماهه سال جاری افزود: در این مدت ۲۴.۵ تن شمش طلا به ارزش 
یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار وارد کشــور شــده که ۲.۹۰ درصد از ارزش کل واردات را به خود 
اختصاص داده اســت.به گفته وی، عمده واردات شــمش طلا از نظر وزنی در ۱۰ ماهه سال جاری 
از طریق گمرک فرودگاه امام خمینی)ره( انجام گرفته اســت که با ۷۱.۲۸ درصد بیشترین میزان 
واردات این محصول را در بین گمرکات کشــور دارد.رضوانی فر اظهار کرد: گمرک باشماق و تبریز 
نیز به ترتیب با اختصاص ۱۸.۶۸ درصد و ۷.۵۳ درصد در رتبه های دوم و سوم قرار گرفتند.بنابراین 
گزارش، هیئت دولت در آذرماه سال گذشته مصوب کرد تسهیلاتی جهت واردات شمش طلا برقرار 

شود که پس از این مصوبه، واردات شمش طلا به کشور آغاز شد.

نماینده کارگران در شورای عالی 
کار گفت: کســانی کــه از طرح 
دستمزد منطقه ای کارگران دفاع 
می کنند چرا دستمزد منطقه ای 
را برای کارمندان پیشــنهاد نمی 
دهند؟به گزارش ایســنا، محسن 
باقری در تعریــف مزد منطقه ای 
اظهــار کرد: تفســیری که وزارت 
اقتصاد جدیدا از این موضوع ارائه 
کرده حایز این مطلب است که بر 
استان های  یافتگی  توسعه  اساس 
کشــور باید دســتمزدی متفاوت 
تعیین شــود.البته در قانون حدود 
مرزبندی مشــخصی  و  مناطــق 
نداریم یعنــی در قانون کار حدود 
مناطق مشخص نشده که شهرها، 

روســتاها یا استانها هستند یا بحث اقلیم آب و هوایی مطرح است؛ لذا به 
طرح پیشنهادی مزد منطقه ای عملا ابهاماتی وارد است و مورد موافق ما 
قرار نگرفت.وی درباره آثار تعیین مزد منطقه ای گفت: این ســوالی است 
که در جلسه قبل کمیته مزد مطرح شد و جوابی نگرفتم و توقع داشتیم 
در این جلسه پاسخ داده شود که آیا با منطقه ای کردن دستمزد اشتغال 
بهبود می یابد یا رفاه کارگران بیشتر می شود و اساسا اهدافی که از اجرای 
طرح به آن خواهیم رســید چیست که همه این سوالات بی پاسخ مانده 
است و صرفا به این دلیل که گفته می شود در قانون برای مناطق مختلف 
گفته مزد را تعیین کنیم ما باید مزد را برای مناطق مختلف تعیین کنیم.

نماینده کارگران در شــورای عالی کار در یک گفت و گوی رادیویی افزود: 
اینکه چه استدلال و منطقی پشت این مسأله است و چه چشم اندازی را از 
این هدف دنبال می کند و از دادن این ماموریت به شورای عالی کار که در 
مناطق مختلف دستمزد مختلف ببینیم محل ابهام است.باقری ادامه داد: 
اینکه خود را با ایالت متحده آمریکا و کشورهایی مقایسه کنیم که به شکل 
فدرالی اداره می شــوند و تقسیمات سیاسی و حقوقی و حکمرانی آنها به 

شکلی است که فرمانداران آنها می توانند 
تصمیمات مجزایی برای خودشان بگیرند 
درست نیســت.وی افزود: بعضاً می بینم 
آن کشورها دستمزدهای متفاوتی دارند 
چون اقلیم گسترده ای دارند و نوع اداره 
و حکمرانی سیاســی آنها با ما متفاوت 
است ولی در کشور ما  بحث اصلی سبد 
خوراک اســت که بر اساس اعلام دولت، 
قیمت نان و ۱۲ قلم خوراکی که در سبد 
معیشت مورد توافق شــورای عالی کار 
است باید یکسان باشد.نایب رییس کانون 
هماهنگی شــورای اســلامی کار تهران 
ادامه داد: وزارت بهداشــت میزان کالری 
های یکسان را مشخص کرده است. این 
اقلام خوراکی در اســتان های مختلف 
گرانتر و یا ارزان تر هســتند. ولی وزارت 
اقتصاد سال گذشته زیر بار این مساله نرفت و اعلام شد قیمت نان همان 
قیمتی است که در سبد یکسان مطرح می کنیم ولی در برخی شهرها نان 
بسیار گرانتر است.باقری گفت: طبعا وقتی ملاک ارزشگذاری قیمت ها به 
این شکل است نمی توانیم سبد یکسانی برای کشور در نظر بگیریم و در 
نتیجه نمی توانیم برای اقلیم های مختلف سبد متفاوتی ببینیم.وی گفت: 
یک کلمه در قانون کار پیدا شده است و برای مناطق نیز یک تفسیر خاص 
بیان کرده اند. استناد ما نیز همان قانون است ولی باید تفسیر درستی ارایه 
شود. قانون کار در ماده ۳۴ از دستمزد یاد می کند و برای سایر سطوح و 
افزایش تولید و تمام مشاغل سخن می گوید. نماینده کارگران در شورای 
عالی کار با بیان اینکه مزد مختلف متناســب با نوع کار و میزان تخصص 
و نظامات طبقه بندی مشاغل درنظر گرفته می شود، اظهار کرد: کاهش 
دستمزد چه نتایجی به دنبال دارد؟ بر اساس داده های وزارت کار به افراد 
طبق کد ملی یارانه می دهند و ســهم درآمد و خانوار مشخص می شود 
و لذا باید بر این اســاس باشــد.نمی توانیم بر اساس چند پرسش نامه به 

محاسبات دیگری برسیم.

طبق آمار تولید و مصرف فولاد کشور در انواع مقاطع و شمش فولاد، محصولات فولادی و آهن اسفنجی، میزان مصرف داخلی زنجیره 
آهن و فولاد کشــور ۱.۲ تا ۶.۶ درصد نســبت به میزان مصرف در مدت مشابه سال گذشته، بیشتر شده و تنها مقاطع طویل مصرفی در 
مدت مذکور کمی کمتر از مصرف در ۹ ماهه سال ۱۴۰۱ بوده است.به گزارش ایسنا، طبق آمار ارائه شده توسط انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران از عمکرد زنجیره تولید و مصرف فولاد کشور در ۹ ماهه سال جاری، مصرف ظاهری فولاد کشور برای همه اقلام جز مقاطع 
طویل، نسبت به ۹ ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ رشد ۱.۲ تا ۶.۶ درصدی داشته است؛ اما مقاطع طویل فولادی ۱.۴ درصد نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته کمتر شده است.از ابتدای سال جاری تا پایان آذر ماه، ۹ میلیون و ۶۷۱ هزار تن مقاطع طویل فولادی تولید شده که 
هفت میلیون و ۶۰۱ هزار تن آن در داخل مصرف شده و نسبت به مصرف ظاهری آن در مدت مشابه سال گذشته معادل هفت میلیون 
و ۷۱۱ هزار تن، ۱.۴ درصد کاهش را نشان می دهد.در این مدت، هفت میلیون و ۳۱۵ هزار تن مقاطع تخت فولادی مصرف شده که ۶.۶ 
درصد نسبت به میزان مصارف آن ها در ۹ ماهه ابتدایی سال گذشته، معادل شش میلیون و ۸۶۰ هزار تن، افزایش مصرف را تجربه کرده 
اســت.طی ۹ ماهه امسال، تولید محصولات فولادی بالغ بر ۱۶.۶ میلیون تن ثبت شده که ۱۵ میلیون و ۲۳۸ هزار تن آن صرف مصرف 
داخلی شده است. مصرف این مقاطع نسبت به سال گذشته که ۱۴ میلیون و ۷۹۵ هزار تن بوده، سه درصد بیشتر شده است. مصرف آهن 
اسفنجی طی سه فصل ابتدایی امسال ۴.۴ درصد رشد کرده و از ۲۵ میلیون و ۷۴۰ هزار تن به ۲۶ میلیون و ۸۷۴ هزار تن رسیده است. 
در ۹ ماهه امسال بالغ بر ۲۸ میلیون تن آهن اسفنجی در کشور تولید شده که تنها حدود یک میلیون و ۲۱۴ هزار تن آن صادر شده است. 
در مجموع، از ۲۴ میلیون و ۴۹۲ هزار تن شمش فولادی تولید شده در کشور با رشد ۱.۷ درصدی ۱۸ میلیون و ۸۷۴ هزار تن به مصارف 
داخلی اختصاص یافته و حدود ۵.۶ میلیون تن آن صادر شده است. در مدت مشابه سال ۱۴۰۱ مصرف ظاهری شمش فولاد کشور ۱۸ 
میلیون و ۵۶۷ هزار تن ثبت شده است.  در نهایت مصرف ظاهری گندله سنگ آهن در مجموع ۹ ماهه امسال ۳۷ میلیون و ۶۱۹ هزار 

تن ثبت شده که نسبت به ۳۱ میلیون و ۱۶۷ هزار تن مصرفی در سه فصل نخست سال ۱۴۰۱ حدود ۱.۲ درصد افزایش یافته است.
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اطفای حریق در طبقات مختلف بیمارستان گاندی از زمان وقوع آتش سوزی که از حدود ساعت ۱۸ و ۳۰ دقیقه ۱۹ شامگاه پنج شنبه )۵ بهمن( 
آغاز شد،  در مدت حدود سه ساعت به سرانجام رسید و آتش نشانان در حال لکه گیری و بررسی طبقات مختلف بیمارستان هستند. احمد وحیدی، 

وزیر کشور هم با حضور در محل آتش سوزی وضعیت اطفای حریق را بررسی کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

بررسی وضعیت اطفای حریق بیمارستان گاندی 
توسط وزیر کشور

info@sobh-eqtesad.ir

اشتراک گذاری دیتا؛ 
مهم ترین چالش 

هوش مصنوعی در 
کشور

معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات گفته اســت که در 
آینده هوش مصنوعی برای کشــور با چالش های زیادی روبرو هستیم که 
یکی از موارد بحث اشــتراک گذاری دیتاست و ما نیز باید مقررات لازم را 
برای حفاظت از داده ها در حوزه مصنوعی تدوین کنیم.به گزارش ایســنا، 
برای هــوش مصنوعی تعاریف زیادی وجود دارد؛ به صورت کلی نمی توان 
یک تعریف واحد را برای آن ارائه داد که تمام جنبه های آن را پوشش دهد 
اما به صورت بسیار ساده اگر سیستمی در برخورد با مسائل، چه ساده چه 
پیچیده، بتواند مشــابه یک انسان عمل و تصمیم گیری کند، آن سیستم 
از هوش مصنوعی اســتفاده می کند.عملکرد هوش مصنوعی مشابه یک 
کودک است به طوری که ابتدا سیستم باید با مسئله ای خاص چندین بار 
روبرو شود تا راهکاری برای حل آن پیدا کند به زبان دیگر، یعنی سیستم 
باید یاد بگیرد تا در مواجه با مسائل مشابه به شکل مناسب پاسخگو نیاز 
مسئله باشد.ماشین های هوشمند با استفاده از سنسورهای مختلف محیط 
پیرامون خود را شناسایی و با استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی پس 
از پردازش داده ها، تحلیل اطلاعات و الگوهایی که از آن استخراج می شود، 
با به کارگیری دانش می توانند یادگیری داشته باشند، تصمیم گیری کنند، 
عملیات خاص انجــام دهند و بر محیط فیزیکی یا مجازی تاثیر بگذارند. 
هوش مصنوعی به عنوان یکی از فناوری های روز دنیا، به طور مســتمر در 
حال توسعه و بهبود است و با هدف ارائه راه حل های هوشمندانه در بسیاری 
از صنایع و حوزه های کاربردی مورد استفاده قرار می گیرد.هوش مصنوعی 
در بســیاری از زمینه ها توانسته خود را به توانایی انسان برساند و یکی از 
مزایای هوش مصنوعی را می توان به پردازش متن و کاربردهای پزشــکی 
دانست که در بسیاری از حوزه ها دقت بسیار خوب نزدیک به انسان یا بهتر 
از انسان دارند، به طوری که کارهایی که در گذشته و با دقت پایین انجام 
می شــد می توان به راحتی توسط سیستم های هوش مصنوعی انجام داد.

امــا در عین حال در کنار مزایا  هوش مصنوعی محدودیت هایی هم دارد 
به طور مثال تحقیقات نشان می دهد که هوش مصنوعی فاقد توانایی هایی 
اســت که فقط انسان ها آنها را دارند. این مقالات اغلب استدلال می کنند 
که انســان ها و هوش مصنوعی باید با هــم کار کنند و هوش مصنوعی، 
توانایی های انسان را افزایش می دهد.  همزمان با گسترش هوش مصنوعی 
و استفاده از آن در کشورها چند ماهی است که پای این فناوری به ایران 
هم باز شــده است و تصمیمات مهمی از سوی نهادهای دولتی درباره آن 
اتخاذ شده است به طور مثال در قانون برنامه هفتم توسعه وزارت ارتباطات 
و مرکز ملی فضای مجازی مکلف به تهیه ســند هوش مصنوعی شده اند. 
در واقع در قانون هفتم توســعه به همه دستگاه ها تکلیف شده که ظرف 
سال اول برنامه، برای اســتفاده حداکثری از هوش مصنوعی برنامه خود 
را تدوین و به تصویب هیأت وزیران برســانند.در این راســتا اخیرا جلسه 
هم اندیشی پیرامون الزامات قانونی هوش مصنوعی با حضور نمایندگانی 
از سازمان های دولتی در پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار 
شــد. علی اصغر انصاری- معــاون برنامه ریزی و نظــارت راهبردی وزارت 
ارتباطات- در این نشســت با اشــاره به سابقه ورود به هوش مصنوعی در 
بخش حاکمیت کشــور، اظهار کرد: زمانی که تصمیم بر راه اندازی مرکز 
هوش مصنوعی در پژوهشگاه ICT گرفته شد، ابتدا نگاه اصلی ما نیازهای 
زیرســاختی این حوزه بود که با گذشــت زمان اقدامات قابل توجهی در 
بخش حاکمیت هوش مصنوعی انجام شد.وی همچنین با اشاره به آینده 
پیــش روی این حوزه، اظهار کرد: در آینده هوش مصنوعی برای کشــور 
با چالش های زیادی روبرو هســتیم، یکی از موارد بحث اشــتراک گذاری 
دیتا اســت؛ چالشی که تمام دنیا با آن روبروســت و ما نیز باید مقررات 
لازم را بــرای حفاظت از داده ها در حــوزه هوش مصنوعی تدوین کنیم، 
طرحی که در مجلس نیز مطرح شده است و نمایندگان پیگیر تدوین آن 
هســتند.معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات در ارتباط 
با تدوین ســند هوش مصنوعی و مطالعاتی که در این حوزه انجام شده، 
تشــریح کرد: طی این چند سال علم ســنجی های فراوانی در این حوزه 
در پژوهشــگاه به انجام رسیده که موضوع قابل توجه این است که مراکز 
علمی و دانشــگاهی ما در حوزه هوش مصنوعی روی مطالبی فعالیت می 
کنند که نیاز امروز کشور نیست و این موضوع به دلیل عدم وجود مقررات 
اولیه اســت.در ادامه این نشســت رضا تقی پور- رییس فراکسیون هوش 
مصنوعی و حکمرانی داده مجلس شــورای اسلامی- درباره قانون گذاری 
در حوزه هوش مصنوعی خاطرنشــان کرد: با توجه به گســتردگی هوش 
مصنوعی طبیعتاً یکی از مواردی که باید مطرح شــود بحث قانونگذاری و 
چارچوب های این حوزه است، این موضوع را در دو سطح می توان بررسی 
کرد؛ یکی در حوزه ملی و دیگر در بخش بین المللی که هر دوی آن ها باید 
با دقت بالایی مورد توجه نهادهای حاکمیتی قرار بگیرند.وی تأکید کرد: 
همان چارچوب هایی که در ســازمان ملل وجود دارد می توان آن ها را به 
حوزه هوش مصنوعی داخلی هم تسری داد، ITU که زیر نظر سازمان ملل 
است در حوزه اینترنت جهانی تصمیم گیرنده بوده و ما نیز جایگاه خوبی 
در این اتحادیه جهانی مخابرات داریم و می توانیم همکاری خوبی در این 
حوزه با آنها داشته باشــیم.رییس فراکسیون هوش مصنوعی، بیان کرد: 
بحــث حکمرانی داده در حوزه هوش مصنوعی از اهمیت بالایی برخوردار 
است که برای مدیریت قوانین این موضوع باید به عنوان یک پیش نیاز در 
نظر گرفته شود و مجلس نیز بر این موضوع تأکید بسیاری دارد.بر اساس 
اعلام پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، در بخش دیگری از این هم 
اندیشی رییس دفتر حکمرانی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: این مســیر یک مسیر تکاملی اســت و تصمیم گیری در این 
حوزه باید مقاوت فناورانه را در عرصه بین المللی داشته باشیم. چیزی که 
امروز درگیر آن هستیم در کشور دوگانه آزادی و کنترل است، دوگانه ای 
که به عنوان مانع در بحث سیاســت گذاری و قانون گذاری در حوزه های 
مختلف است.بر این اســاس می توان گفت که دلیل کلیدی ترین ابزاری 
که باید برای قانونگذاری در حوزه هوش مصنوعی انجام شــود، این است 
که باید تصویری از هوش مصنوعی را به مردم نشــان بدهیم که اطمینان 
بخش باشــد، تصویری که نشان دهد از هوش مصنوعی چه استفاده هایی 
می شود؛ کشورهای همســایه امروز تصویری از آینده را به مردم خود به 
واسطه هوش مصنوعی نشــان می دهند و این هنر سیاست گذاری است. 
ابعاد سیستمی که این حوزه دارد مختلف است، باید در نظر گرفته شود در 
کدام مقطع سیاستگذاری لازم است و در کدام مقطع قانون گذار باید ورود 
کند؛ این موضوع مهمی است که در چارچوب قانونگذاری باید رعایت شود.

گزیده خبر

نماینده کارگران در شورای عالی کار:

چرادستمزدکارمندانرامنطقهاینمیکنید؟

مصرففولاددرکشوربیشترشد

سفربهترکیه؛کوتاهوپربارباامضای۱۰سندهمکاری

آخریناخبارازمعافیتمالیاتی
کسبوکارهادرپلتفرمهای

داخلی

پیگیری تجارت ترجیحی با 
ازبکستان

حمایت از ســکوها، پلتفرم ها و کســب و کارهای مجازی به امروز و دیروز محدود نمی شود و طی سالهای گذشته، 
دولت ها و دولتمردان به دلیل اهمیت این حوزه به روش های گوناگون بستری برای فعالیت راحت آن ها فراهم کرده اند.

به گزارش ایسنا، یکی از اقداماتی که در دولت سیزدهم برای حمایت از کسب و کارهای مجازی انجام شد، تدوین آیین 
نامه حمایت از کسب و کارهای مجازی بود که پاییز سال گذشته با هدف تسهیل فعالیت آنها رونمایی شد. آیین نامه 
گفته شده اگرچه شامل بندها و حمایت های گوناگون می شود، شاید بتوان معافیت مالیاتی کسب و کارهای فعال در 
سکوهای تأیید شده تا دو سال را یکی از موارد مهم آن دانست.سازمان امور مالیاتی کشور هم موظف شد برای همه 

کسب و کارهایی که پیش از این سابقه مالیاتی نداشتند و باید فعالیت خود را به پلتفرم ها..........

موافقتنامه اتصال شبکه های برق ایران و ترکیه امضا شد

گندله سنگ آهن صدرنشین تولید فولادی ها شد
پتانسیلایرانبرایتامینمنابعاولیه

پنلهایخورشیدی
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گزیده خبر

در دیدار نخست وزیر نیجر با رئیس جمهور مطرح شد

آمادگی ایران برای تبادل 
ظرفیت ها در بخش های مختلف 

با نیجر

رئیســی جمهور روابط جمهوری اســامی ایران با نیجر و عموم کشورهای 
آفریقایــی را ورای روابط سیاســی و دیپلماتیک و مبتنــی بر عائق قلبی 
میان ملت ها عنــوان کرد و با تمجید از گام های بلند ملت نیجر در مســیر 
استقال طلبی و آزادی خواهی تصریح کرد:  قطعا ملت مسلمان نیجر با چنین 
روحیه ای و با تکیه بر داشته های خود آینده ای بسیار روشن خواهند داشت.به 
گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در دیدار آقای »علی لامین زین« نخست 
وزیر نیجر،  روابط جمهوری اسامی ایران با نیجر و عموم کشورهای آفریقایی 
را ورای روابط سیاســی و دیپلماتیــک و مبتنی بر عائق قلبی میان ملت ها 
عنوان کرد و با تمجید از گام های بلند ملت نیجر در مســیر استقال طلبی 
و آزادی خواهی گفت:  قطعاً ملت مســلمان نیجر با چنین روحیه ای و با تکیه 
بر داشته های خود آینده ای بسیار روشن خواهند داشت.وی در ادامه با اشاره 
به کارنامه ســیاه آمریکا و کشــورهای غربی در غارت منابع و ثروت ملت ها 
در پوشــش شعارهای حقوق بشری و ایجاد امنیت گفت:  وضعیت امروز غزه 
و آنچــه بر مردم مظلوم این منطقه می گذرد،  افشــاکننده ماهیت اصلی این 
کشورهای مدعی اســت و نشان می دهد که جان انسان ها هیچ ارزشی برای 
آنها ندارد و این شعارها را صرفا برای منافع خود به کار می برند.رئیس جمهور 
با بیان این که »هیچ مانعی در مســیر توسعه روابط جمهوری اسامی ایران و 
نیجر وجود ندارد«، بر آمادگی کشورمان برای تبادل ظرفیت ها در بخش های 
مختلف به ویژه انرژی، صنعت و معدن و صدور خدمات فنی مهندسی تاکید 
کرد.»علی لامین زین« نخست وزیر نیجر نیز در این دیدار با تاکید بر اهمیت 
نقش و جایگاه جمهوری اسامی ایران در معادلات منطقه ای و جهانی »مبانی 
مشترک دینی«، »استقال طلبی« و »حق خواهی« را از جمله نقاط اشتراک 
میان دو ملت ایران و نیجر بر شمرد و افزود: این اشتراکات موجب شده است 
که نیجر، جمهوری اســامی ایران را دوســت و شریکی مطمئن و قابل اتکا 
برای خود در جهان بداند.نخست وزیر نیجر در ادامه با تبیین وضعیت داخلی 
و روابط خارجی کشورش، بر عاقمندی نیجر برای توسعه و تعمیق روابط با 

جمهوری اسامی ایران در بخش های مختلف تاکید کرد.

جزییات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳؛

وزارت آموزش و پرورش 
مجاز به به کارگیری معلمان 

بازنشسته شد

وزارت آموزش و پرورش در صورت نیاز، مجاز اســت نســبت به به کارگیری 
معلمان بازنشســته و افراد دارای سابقه خرید خدمتی و حق التدریسی اقدام 
کند.به گزارش خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسامی در جلسه 
نوبت صبح امروز و در جریان رســیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق درباره 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ در بخش هزینه ای، با تصویب بند )خ( تبصره ۱۵ 
این لایحه به شرح زیر موافقت کردند:خ- وزارت آموزش و پرورش در صورت 
نیاز، مجاز است نســبت به به کارگیری معلمان بازنشسته )تا ۲۴ ساعت در 
هفته( و افراد دارای سابقه خرید خدمتی و حق التدریسی در وزارت آموزش و 
پرورش و آموزشیاران و آموزش دهندگان نهضت سوادآموزی، مدرسان طرح 

امین و معلمان قرآنی، به صورت حق التدریسی اقدام نماید.

رئیس جمهور با تمجید از ابتکار عمل و اقدام شــجاعانه دولت آفریقای جنوبی در طرح شــکایت از رژیم صهیونیستی در دیوان کیفری 
بین المللی، گفت: این اقدام از سوی کشوری که سال ها تلخی نژادپرستی و نسل کشی را تجربه کرده، نه فقط در جهان اسام، بلکه از سوی 
همه ملت های آزاده و آزادی خواه جهان مورد تجلیل و تحسین واقع شده است.به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی شامگاه پنجشنبه در 
گفت وگوی تلفنی با آقای »سیریل رامافوزا« رئیس جمهور آفریقای جنوبی، با تمجید از ابتکار عمل و اقدام شجاعانه دولت آفریقای جنوبی 
در طرح شکایت از رژیم صهیونیستی در دیوان کیفری بین المللی اظهار داشت: این اقدام از سوی کشوری که سال ها تلخی نژادپرستی و 
نسل کشی را تجربه کرده، نه فقط در جهان اسام، بلکه از سوی همه ملت های آزاده و آزادی خواه جهان مورد تجلیل و تحسین واقع شده 
است.رئیس جمهور با بیان اینکه قطعا رژیم صهیونیستی و حامیان آن به دنبال انحراف در روند رسیدگی به این پرونده هستند، تصریح 
کرد: انتظار جامعه بشری و همه ملت ها از این دادگاه اجرای عدالت و صدور رای محکومیت رژیم جنایتکار صهیونیستی است.رئیسی با 
اعام حمایت قاطع جمهوری اسامی ایران از این اقدام شجاعانه آفریقای جنوبی افزود: این اقدام در دوره انفعال و بی عملی سازمان های 
بین المللی، نام شما آقای رامافوزا را در کنار نام نلسون ماندلا به عنوان شخصیتی ضد نژادپرستی و عدالت خواه در جهان تثبت خواهد کرد.

رئیس جمهور همچنین با اشاره به اراده مسئولان دو کشور برای ارتقای بیش از پیش روابط، بر بهره گیری از ظرفیت های متنوع متقابل 
برای گســترش همکاری ها در حوزه های مختلف سیاسی اقتصادی و علم و فناوری به سطوح بالاتر تاکید کرد.»سیریل رامافوزا« رئیس 
جمهور آفریقای جنوبی نیز در این گفت وگوی تلفنی با بیان اینکه جمهوری اسامی همواره به عنوان دوستی واقعی و قابل اطمینان در 
زمان های دشوار در کنار ملت آفریقای جنوبی بوده است، گفت: بسیار خرسندیم که می بینیم کشورهای تاثیرگذار و صلح دوستی همچون 
جمهوری اسامی ایران حامی مردم فلسطین بوده و خواهان استیفای حقوق آنها هستند.رئیس جمهور آفریقای جنوبی در ادامه مخالفت 
برخی کشورهای حامی رژیم صهیونیستی را در اراده کشورش برای مبارزه با نسل کشی و جنایتگری رژیم صهیونیستی بی تاثیر دانست و 
افزود: این کشورها همواره در مناسبات جهانی رویکردی ریاکارانه و مزورانه داشته اند، اما در فجایع دهشتناک غزه چهره واقعی شان عیان 
شده و ملت های دنیا دریافته اند که آنها هیچ اهمیتی برای جان انسان ها قائل نیستند.رئیس جمهور آفریقای جنوبی همچنین با بیان اینکه 
دولت و ملت این کشــور برای جمهوری اســامی ایران احترام بسیار زیادی قائل است، تاریخچه روابط دو کشور را سرشار از مناسبات و 

تعامات خوب توصیف و بر عاقمندی آفریقای جنوبی برای ارتقای همه جانبه سطح روابط فیمابین تاکید کرد.

سفر به ترکیه؛ کوتاه و پربار با امضای ۱۰ سند همکاری

دیدار وزیران ورزش ایران ازبکستان در تاشکند

پیش از ظهر چهارشنبه ۴ بهمن ۱۴۰۲ رئیس جمهور به دعوت همتای 
ترکیه ای خود و به منظور انجام ســفر رســمی، در رأس یک هیئت 
عالی رتبه سیاســی و اقتصادی عازم آنکارا پایتخت ترکیه شد حاصل 
این سفر فشــرده یک روزه امضای ۱۰ سند همکاری مشترک بود.به 
گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیســی پیش از عزیمت به ترکیه که به 
دعوت »رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور  این کشــور انجام شــد، 
ترکیه را شــریک تجاری و اقتصادی مهم جمهوری اسامی دانست و 
گفت: هدف گذاری ما ارتقای سطح روابط تجاری و اقتصادی با ترکیه 
به میزان ۳۰ میلیارد دلار اســت که این هدف با توجه به ظرفیت های 
موجود دو کشور قابل دستیابی است.وی ظهر چهارشنبه به وقت محلی 
با استقبال عثمان آشکین بک رئیس کمیسیون مشترک و وزیر ورزش 
و جوانان ترکیه وارد آنکارا پایتخت این کشــور شــد و در محل کاخ 
ریاســت جمهوری ترکیه آق سرای به شــکل رسمی از سوی همتای 
ترکیه ای خود مورد استقبال قرار گرفت.رئیسی بعد از ظهر چهارشنبه 
در ادامه برنامه های ســفر به ترکیه، در هشتمین نشست شورای عالی 
همکاری اقتصادی دو کشــور،  تشکیل و برگزاری هشت جلسه با این 
موضوع را نماد اراده ســران دو کشور برای گسترش و ارتقای بیش از 
پیش سطح روابط فیمابین دانست و ابراز امیدواری کرد که آثار آن در 
عرصه عمل نیز هر چه ســریع تر آشکار شــود.وی با تاکید بر ضرورت 
تاش مقامات دو کشور برای تسریع در اجرای کامل توافقات فیمابین 
اظهار داشت: تشــکیل و برگزاری هشت جلسه شورای عالی همکاری 
اقتصادی دو کشــور نماد اراده ســران ایران و ترکیه برای گسترش و 
ارتقای بیش از پیش سطح روابط فیمابین است و امیدوارم آثار آن در 
عرصه عمل نیز هر چه ســریع تر آشکار شود.مقامات دو کشور پس از 
حضور در هشتمین نشست شورای عالی همکاری های ایران و ترکیه، 
در حضور روســای جمهور، ۱۰ سند همکاری در زمینه های فرهنگی، 
رســانه و ارتباطات، حمل و نقل ریلی و هوایی،  برق، انرژی و اقتصادی 
و مناطق آزاد تجاری امضا کردند.این اســناد همکاری از سوی وزرای 
امور خارجه، راه و شهرســازی، نفت، کشور، فرهنگ و ارشاد اسامی، 
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و رئیس شرکت توانیر 
جمهوری اســامی ایران و وزرای صنعت و فنــاوری، حمل و نقل و 
زیرساخت، انرژی و منابع طبیعی، کشور، فرهنگ و گردشگری، رئیس 
سازمان ارتباطات ریاست جمهوری و معاون وزیر تجارت ترکیه به امضا 
رسید.محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ در این زمینه با بیان این که 
توافقات فرهنگی ایران و ترکیه با خبرهای جدیدی منعقد شد در این 
زمینه از بزرگداشت مشترک برای مولوی تا بازگشت به مرزهای ایران 
فرهنگی خبر داد.وی با بیان این که »جمهوری اسامی ایران و ترکیه 
دو همسایه قدیمی با تاریخ و مفاخر فرهنگی مشترک هستند که مورد 

احترام و تکریم هر دو ملت اســت و این امر بهانه تعمیق  تعامات و 
رفت و آمد دو کشور است« افزود: امروز دو تفاهم نامه مهم را با ترکیه 
به امضا رساندیم که یکی تفاهم نامه جامع همکاری های رسانه ای بین 
دو کشــور است.وی خاطرنشــان کرد که اتفاق مهم دیگر تفاهم نامه 
ارتباطات فرهنگی بود که سال ۲۰۲۵ را سال فرهنگی  ایران و ترکیه 
اعام کردیم  و افزود: همچنین از ترکیه برای حضور ویژه در نمایشگاه 
کتاب ســال ۲۰۲۵ دعوت کردم.وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی گفت: 
ساخت فیلم های مشترک توســط هنرمندان ایرانی و ترکیه ای پیوند 
راسخ فرهنگی بین دو کشور را نشان خواهد داد.وی خاطرنشان کرد: 
مرزهای سیاسی با مرزهای فرهنگی فرق دارد و ایران فرهنگی بسیار 
گســترده تر است که این نشانه عظمت فرهنگی ایران است. قرار است 
در تهران برنامه ویژه ای برای مولوی داشــته باشیم و سال ۲۰۲۴ نیز 
در ترکیه سال مولانا بوده است و بنا شد همکاری خود در این زمینه را 
هم افرایش دهیم.فرزین، رئیس کل بانک مرکزی کشورمان هم گفت: 
ایران در ترکیه منابع ارزی خوبی دارد که خواهان اســتفاده بیشتری 
از این منابع اســت.وی اظهار کرد: درباره نحوه استفاده از این منابع و 
همچنین نحوه استفاده از منابع ناشی از صادرات گاز ایران به ترکیه، با 
رئیس  بانک مرکزی و وزیر اقتصاد و دیگر مسولان ترکیه مذاکره کردیم 

و به نتایج خوبی هم دست یافتیم.ابراهیم رئیسی در نشست مطبوعاتی 
مشــترک با رجب طیب اردوغان رئیس جمهــور ترکیه، ضمن ابراز 
رضایتمندی از برگزاری هشتمین نشست شورای عالی همکاری های 
ایــران و ترکیه، بر اراده مقامات دو کشــور برای ارتقاء و جهش روابط 
در بخش های مختلف بویژه در بخش تجاری و اقتصادی تأکید کرد و 
گفت: معتقدیم دو کشــور ایران و ترکیه با برخورداری از ظرفیت های 
بسیار بالا می توانند در مسیر توسعه و جهش در روابط گام های مهمی 
بردارند و در این راستا در مرحله اول برای افزایش همکاری های تجاری 
و اقتصادی به میزان ۳۰ میلیارد دلار هدف گذاری شــده که با تاش 
مســؤلان و فعالان اقتصادی دو کشــور کاماً امکان تحقق آن وجود 
دارد.وی در ادامــه بخش های مختلف انــرژی، حمل و نقل جاده ای و 
ریلی، فرهنگی و مبارزه با تروریســم و جرائم سازمان یافته را از جمله 
زمینه های موجود و مورد توافق دو کشور برای توسعه و ارتقای سطح 
روابط میان ایران و ترکیه برشمرد و افزود: جمهوری اسامی ایران در 
مبارزه با تروریسم هیچ گونه تردیدی ندارد و در این مسیر ترور سپهبد 
شهید حاج قاسم ســلیمانی قهرمان مبارزه با تروریسم دست ساخته 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی یعنی گروهک تروریســتی داعش گواه 
روشنی بر این مدعاست.شــامگاه چهارشنبه در ادامه برنامه های سفر 

رسمی به ترکیه، نشست مشــترک فعالان اقتصادی دو کشور برگزار 
شد، رئیس جمهور طی ســخنانی در این نشست، پیام حضور سران 
ایران و ترکیه در نشست مشــترک فعالان اقتصادی ایران و ترکیه را 
اعام اراده قاطع دو کشــور بر انجام کار جهادی و جهشــی در مسیر 
رفع مشکات و موانع پیش روی توسعه همه جانبه روابط فیمابین به 
خصوص در عرصه اقتصادی و تجاری دانست و با بیان اینکه جمهوری 
اسامی ایران مصمم به افزایش سطح روابط اقتصادی با ترکیه است، 
تصریح کرد: جلوه این تصمیم در اسناد و توافق نامه هایی که امروز میان 
دو کشور به امضا رسید به نمایش درآمد.محمد حسن حبیب الله زاده 
ســفیر ایران در ترکیه درباره این نشســت گفت: اردوغان تقریبا همه 
وزرای کابینه را به نشست مشترک با تجار ایرانی آورد/نشست ۴۰۰ نفر 
از فعالان اقتصادی ایران و ترکیه با حضور روسای جمهور ۲کشور پیام 
مهمی داشت.وی گفت: برگزاری نشست ۴۰۰ نفر از  فعالان اقتصادی 
ترکیه و ایران و شرکت هایی که در زمینه تجارت با ایران در این کشور 
حضور دارند، به عنوان یک دیدار بســیار خوب قابل ارزیابی است.وی 
اظهار کرد: حضور تجار ترکیه، اکثر کابینه دولت این کشور و همچنین 
شخص اردوغان رئیس جمهور ترکیه در این نشست پیام مهمی مبنی 
بــر عاقه مندی و توجه جامعه تجــاری در بخش خصوصی و دولتی 
ترکیــه برای همکاری با جمهوری اســامی داشــت.حضور در جمع 
ایرانیان مقیم ترکیه از دیگر برنامه های این سفر فشره بود؛ رئیسی در 
این دیدار با اشــاره به اراده روسای جمهور ایران و ترکیه برای ارتقای 
سطح روابط، نقش ایرانیان مقیم ترکیه را در علمیاتی کردن تصمیمات 
اتخاذ شده برای توســعه روابط دو کشور مهم دانست و اظهار داشت: 
عاوه بر عرصه اقتصادی، گسترش روابط فرهنگی میان دو کشور نیز 
از اهمیت زیادی برخوردار است.وی هم چنین با اشاره به اراده روسای 
جمهور ایران و ترکیه برای ارتقای ســطح روابط، نقش ایرانیان مقیم 
ترکیه را در علمیاتی کردن تصمیمات اتخاذ شده برای توسعه روابط دو 
کشور مهم دانست و اظهار داشت: عاوه بر عرصه اقتصادی، گسترش 
روابط فرهنگی میان دو کشــور نیز از اهمیت زیادی برخوردار است و 
لازم اســت ایرانیان مقیم خارج برای حفظ ارتباط خود و فرزندان شان 
با هویت، فرهنگ و سرزمین اجدادی تاش کنند.در پایان سفر رئیس 
جمهور اســامی ایران به ترکیه، دو کشور با صدور بیانیه ای مشترک 
ضمن تاکید بر ضرورت تاش بــرای ارتقای حداکثری حجم تجارت 
فی مابین، جنایات رژیم غاصب صهیونیســتی علیه مردم مظلوم غزه 
را محکوم و خواســتار توقف فوری حمات رژیم اسرائیل، رفع فوری 
و بدون قید و شــرط محاصره ظالمانه نوار غزه و ارسال فوری، کافی و 

بدون مانع کالاها و خدمات ضروری به مردم فلسطین شدند.

کیومرث هاشــمی در سفر ۱۰ ســاعته به تاشکند با همتای 
ازبکســتانی خود دیدار و بر همکاری دوجانبه میان دو کشور 
تاکید کرد.به گزارش ایســنا، وزیــر ورزش و جوانان که برای 
بازدید از تاسیسات ورزشی شــهر المپیک تاشکند در سفری 
۱۰ســاعته در ازبکســتان حضور پیدا کرد، در دیدار با ادهم 
اکرمُف، وزیر ورزش ازبکستان، با تاکید بر زمینه های فرهنگی 
مشــترک میان دو کشــور گفت: ایران و ازبکستان ریشه های 
تاریخی و فرهنگی مشــترکی دارند که بسیار عمیق است. در 
ورزش هم پوریای ولی در دو کشــور ایران و ازبکســتان ریشه 
دارد.کیومرث هاشــمی با تاکید بر ضرورت همکاری بیشــتر 
میان نهادهای ورزشی ایران و ازبکستان افزود: فدارسیون های 
ورزشــی دو کشــور باید زمینه های همکاری را ایجاد و نسبت 
به برگزاری اردوی مشــترک و مسابقات ورزشی دوستانه اقدام 
کنند.او همچنیــن تصریح کرد: عزم دولت ایران برای برقراری 
روابط بهتر با دولت محترم ازبکســتان راسخ است و دلیل این 
موضوع رشد بســیار قابل توجه روابط دو کشــور در دو سال 
اخیر و چهار دیدار روسای جمهور دو کشور است.دیدار وزیران 
ورزش ایران ازبکستان در تاشکنددر این دیدار ادهم اکرمف با 
ابراز خرســندی از دیدار با وزیــر ورزش و جوانان ایران گفت: 
کشور شما علی رغم تحریم های بیشمار از رشد و توسعه خوبی 
در زمینه هــای مختلف از جمله در ورزش برخوردار اســت و 
ازبکستان تمایل دارد که در ورزش همکاری های دوجانبه مثمر 
ثمری داشته باشیم.او با اشــاره به زمینه های همکاری تاکید 
کرد: می دانم شــما از خانواده ورزش ایران هستید و از سوابق 

شــما معاونت ورزش آموزش و پرورش اســت . ورزش مدارس 
یکی از اصلی ترین مســیرهای توسعه ورزش یک کشور است 
و تمایل داریــم در این زمینه ما را یــاری کنید.دیدار وزیران 

ورزش ایران ازبکستان در تاشکندوزیر ورزش و جوانان ایران به 
همراه گروهی از کارشناسان فنی و عمرانی در سفری ۱۰ساعته 
برای بررسی پروژه ساخت مجموعه ورزشی توسط یک شرکت 

چینی به ازبکستان سفر کرده است تا از نزدیک کیفیت فنی و 
مهندسی ساخت مجموعه ورزشی در دست احداث در تاشکند 

به منظور برگزاری المپیک جوانان ۲۰۲۵ را بررسی کند.

رئیس جمهور در پیامی درگذشــت برادر حســین شــریعتمداری نماینده ولی فقیه و سرپرست موسسه کیهان را 
تسلیت گفت.به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در پیامی به حسین شریعتمداری تصریح کرد: درگذشت اخوی 
بزرگوارتان را به جنابعالی و خانواده محترم آن مرحوم و سایر بستگان معزز تسلیت عرض می کنم و از درگاه خداوند 
منان برای ایشان رحمت و مغفرت الهی و همجواری با صالحان مسئلت دارم.متن پیام رئیس جمهور به شرح زیر 
است؛ بسم الله الرحمن الرحیم جناب آقای حسین شریعتمداری نماینده محترم ولی فقیه و سرپرست موسسه کیهان 
درگذشت اخوی بزرگوارتان را به جنابعالی و خانواده محترم آن مرحوم و سایر بستگان معزز تسلیت عرض می کنم 
و از درگاه خداوند منان برای ایشــان رحمت و مغفرت الهی و همجواری با صالحان و برای شــما سامتی و مزید 
توفیق خدمت به نظام مقدس جمهوری اسامی، مسئلت دارم. سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری اسامی ایران

معــاون اول رئیس جمهور ظهر امروز)جمعه( با هدف بازدید میدانی از چنــد داروخانه پایتخت در میان مردم حاضر و پای صحبت 
داروخانه داران و مراجعان قرار گرفت.به گزارش ایسنا ، در این بازدید ها محمد مخبر با بررسی وضعیت توزیع دارو به صورت میدانی 

پیگیر کمبود ها و مشــکات داروخانه داران و مراجعان شــد.در خال این بازدید ها برخی داروخانه ها از کمبود داروهای بیماران قلبی مثل وارفارین، انسولین های قلمی، نوار تست 
قند خون و برخی داروهای بیماران صعب العاج ابراز ناخرسندی کردند. به گفته آنها مشکات توزیع عمده دارو کاهش محسوس داشته اما همچنان کمبود وجود دارد.بدهی سازمان 
های بیمه گر به داروخانه ها دیگر مشکل ابراز شده به معاون اول رئیس جمهور بود؛ در عین حال برخی داروخانه داران در پاسخ به پرسش مخبر مبنی بر وضعیت توزیع شیرخشک ، 
شرایط را نسبت به چند ماه پیش بهتر ارزیابی کردند.معاون اول رئیس جمهور در این بازدیدها با مراجعان و شهروندانِ پیگیرِ تهیه داروهای خاص نیز گفتگو کرد و بر لزوم دسترسی 
آسان مردم به داروهای مورد نیازشان تاکید کرد.وی خاطرنشان کرد: این نظارت های میدانی قطعا تا حل مشکات و کاهش دغدغه های دارویی مردم ادامه خواهد داشت 

و دستورات لازم در این باره به وزارت بهداشت ، سازمان های ذیربط و نهادهای بیمه گر اباغ خواهد شد.

پیام تسلیت رئیس جمهور به حسین 
شریعتمداری

در بازدید میدانی معاون اول رئیس جمهور از چند داروخانه پایتخت مطرح شد

مشکلات توزیع عمده دارو کاهش محسوس داشته 
اما همچنان کمبود وجود دارد

در مکالمه تلفنی روسای جمهور ایران و آفریقای جنوبی مطرح شد

اعلام حمایت قاطع جمهوری اسلامی ایران از اقدام آفریقای جنوبی
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گزیده خبر

موافقتنامه اتصال شبکه 
های برق ایران و ترکیه 

امضا شد

سرپرست شرکت مدیریت شــبکه برق ایران اعلام کرد: قرارداد بهره برداری 
خــط ۴۰۰ کیلوولت خوی )ایــران( -HVDC Back-to-Back وان )ترکیه( با 
ظرفیت ۶۰۰ مگاوات ما بین شرکت مدیریت شبکه برق ایران و شرکت تیاش 
ترکیه امضا شــد.  به گزارش ایسنا، عصر چهارشــنبه )چهارم بهمن ماه( با 
حضور ابراهیم رئیسی و رجب طیب اردوغان، رؤسای جمهوری اسلامی ایران 
و  ترکیــه، مهدی مقیم زاده و اورهان کالدیریم به منظور بهره برداری از خط 
۴۰۰ کیلوولت HVDC-BtB خوی )ایران( - وان )ترکیه(، قرارداد بهره برداری 
خط ما بین شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران و شرکت تیاش ترکیه را در 
آنــکارا امضا و مبادله کردند.  وی بــا بیان اینکه این قرارداد در ۳۱ بند و ۲۷ 
پیوســت تنظیم شده است، گفت: بهره برداری خط با اتصال BtB HVDC در 
پســت وان از تجهیزات با فن آوری روز اســتفاده می کند که اولین تجربه 
اتصال برون مرزی ایران از طریق زیرســاخت HVDC است.  مقیم زاده افزود: 
به منظور بهره برداری مطمئن این خط، تمامی ابعاد فنی این قرار داد اعم از 
بهره برداری، کنترل، برنامه ریزی تبادل، تعمیرات، حفاظت، سنجش انرژی، 
مخابرات، تبادل داده، شــرایط اضطراری، حوادث، بازیابی و اســتانداردها در 
قالب موافقتنامه بهره برداری تنظیم شــده است.سرپرست شرکت مدیریت 
شــبکه برق ایران افزود: ایســتگاه های BtB HVDC به منظور بهره برداری و 
اتصال شبکه دوکشور با استانداردها و یا کمیت های متفاوت فرکانس، ولتاژ 
و فاز مورد اســتفاده قرار می گیرند و به این نوع اتصال، آسنکرون گفته می 
شود.  مقیم زاده در پایان تصریح کرد: بهره برداری آزمایشی این ایستگاه در 
سال گذشته با موفقیت انجام شد و با امضا این سند آماده بهره برداری دائم 
اســت که امکان تبادل و تجارت برق با ترکیه و ســایر کشورهای اروپایی را 

فراهم می کند.

طی ۹ ماهه امسال

گندله سنگ آهن 
صدرنشین تولید فولادی ها 

شد

آمار تولید انواع محصولات زنجیره فولاد در ۹ ماهه نخســت ســال جــاری حکایت از آن 
دارد که میزان تولید در این حوزه تفاوت چندانی با آمار تولید آن ها در مدت مشــابه سال 
گذشــته نداشته و نهایت افزایش تولید، متعلق به گندله سنگ آهن اسفنجی به میزان ۱۰ 
درصد و پس از آن، آهن اسنجی معادل ۶.۵ درصد است.به گزارش ایسنا، طبق آمار انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران از ابتدای ســال جاری تا پایان آذر ماه تولید گندله ســنگ آهن 
و پس از آن، آهن اســفنجی بیشترین رشد تولید را نسبت به ۹ ماهه ابتدایی سال گذشته 
داشــته اســت؛ طی این مدت ۴۴ میلیون و ۸۴۳ هزار تن گندله سنگ آهن تولید شده که 
نسبت به ۴۰ میلیون و ۸۳۸ هزار تن تولیدی تا پایان پاییز ۱۴۰۱، حدود ۱۰ درصد افزایش 
یافته است.آهن اسفنجی نیز پس از گندله سنگ آهن، رشد ۶.۵ درصدی را تجربه کرده و از 
۲۶ میلیون و ۳۷۰ هزار تن تولیدی در مدت ۹ ماهه سال ۱۴۰۱ به ۲۸ میلیون و ۸۸ هزار 
تن رسیده است.در مجموع سه فصل ابتدایی سال جاری ۲۴ میلیون و ۴۹۲ هزار تن شمش 
فولاد )فولاد میانی( در کشــور تولید شده که سه درصد بیشتر از میزان تولید آن در مدت 
مشابه سال گذشته است. از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا پایان پاییز آن، میزان تولید ۲۳ میلیون و 
۷۸۶ هزار تن برای شمش فولاد ثبت شده است.طی مدت مذکور سال جاری، شش میلیون 
و ۹۵۵ هزار تن مقاطع تخت فولادی تولید شــده که ۱.۵ درصد بیشــتر از میزان تولید آن 
)شــش میلیون و ۸۵۰ هزار تن( در مدت مشابه سال گذشته است.میزان تولید محصولات 
فولادی در سه فصل ابتدایی سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته، تغییر چندانی 
نداشــته و تنها ۴۰ هزار تن بیش از میزان تولید آن در مدت مشــابه سال گذشته است.از 
ابتدای پارســال تا پایان آذر ماه، ۱۶ میلیون و ۵۸۶ هزار تن محصولات فولادی در کشــور 
تولید شده بود که این رقم در مدت مشابه سال جاری ۱۶ میلیون و ۶۲۶ هزار تن ثبت شده 
اســت.در مقابل، طبق آمار در ۹ ماهه نخست امسال تولید مقاطع طویل فولادی نسبت به 
مدت مشابه سال ۰.۷ درصد کمتر شده و درحالیکه در ۹ ماهه سال گذشته، ۹ میلیون و ۷۶ 
هزار تن از این مقاطع تولید شده بود، میزان تولید آن در مدت مشابه سال جاری ۹ میلیون 

و ۶۷۱ هزار تن است و حدود ۶۵ هزار تن کمتر بوده است.  

سازمان توسعه تجارت ایران خبر داد

پیگیری تجارت ترجیحی با 
ازبکستان

مدیرکل دفتر روسیه و قفقاز سازمان توسعه تجارت از سفر هیات تجاری ایران به ازبکستان، 
پیش از ســفر وزیر صمت به این کشــور خبر داد و گفت که موضــوع تجارت ترجیحی با 
ازبکستان مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت.به گزارش ایسنا، هیئت تجاری ایران پیش 
از سفر وزیر صمت به کشور ازبکستان به این کشور سفر کرد و ضمن بازدید از مرکز تجاری 
ایران در ازبکستان و شرکت های ازبکستانی، پیش مذاکراتی برای گسترش روابط تجاری و 
صنعتی صورت داد. در این سفر چهار کمیته معدن، خودرو، تجارت و صنعت و خدمات به 
سرپرســتی چهار معاون وزیر تشکیل و تفاهماتی به منظور تولید مشترک و سرمایه گذاری 
با ازبکستان انجام شد.اکبر گداری - مدیرکل دفتر روسیه و قفقاز سازمان توسعه تجارت، با 
اشاره به سفر رئیس جمهوری به کشور ازبکستان در آبان ماه در اجلاس سران اکو و دیدار 
او با رئیس جمهور ازبکستان گفت: در راستای تفامات صورت گرفته وزیر صمت نیز در راس 
یک هیئتی به منظور توســعه روابط تجاری به ازبکســتان سفر کرد.به گفته او این سفر در 
راســتای دعوت وزیر اقتصاد و سرمایه گذاری ازبکستان انجام شد و پیگیری موضوع تجارت 
ترجیحی با ازبکستان در دســتور کار مقامات کشور در سفر به ازبکستان قرار دارد.گداری 
افزود: هیئت تجاری ایرانی در حوزه های خودرو، معدن، لوازم خانگی، تجهیزات پزشــکی، 
خدمات فنی و مهندســی و انرژی و در قالب بیش از ۲۰ شــرکت و با حضور چهار معاون 
وزیر به کشور ازبکستان سفر کرده است.مدیرکل دفتر روسیه و قفقاز سازمان توسعه تجارت 
همچنین ادامه داد: بازدید از مرکز تجاری ایران در ازبکستان و آشنایی شرکت ها با فضای این 
مرکز و امکانات و تسهیلات موجود بخشی از برنامه سفر به این کشور بود.به گفته او در این 
سفر و در قالب دیدارهای صورت گرفته، تفاهماتی در حوزه لوازم خانگی و تجهیزات پزشکی 
به منظور تولید مشــترک و سرمایه گذاری انجام شد. در ادامه همچنین برخی شرکت ها در 
حوزه خودرو، معدن و تجهیزات پزشــکی از مرکز نوآوری ایران بازدید و تفاهاماتی صورت 
گرفت.گداری با بیان اینکه موضوع تجارت ترجیحی با ازیکســتان مورد بحث و بررسی قرار 
خواهد گرفت، گفت: در این سفر چهار کمیته معدن، خودرو، تجارت و صنعت و خدمات به 
سرپرستی چهار معاون وزیر تشکیل شد. همچنین در حوزه معدن با حضور معاون معدنی 
وزارت صمت، جلساتی صورت گرفت و از معادن ازبکستان بازدید به عمل آمد.مدیرکل دفتر 
روســیه و قفقاز سازمان توســعه تجارت ادامه داد: در حوزه خودرو معاون خودرویی وزارت 
صمت به همراه مدیران خودروسازان بزرگ کشور و انجمن قطعه سازان دیدارهایی با مقامات 
ازبکستانی داشتند و از یکی از شــرکت های خودروسازی این کشور بازدید و تفاهماتی در 
حوزه خودرو و قطعه سازی صورت گرفت.همچنین در این سفر هیئت تجاری ایرانی جلساتی 
را با اتاق بازرگانی، انجمن های ذی ربط، اتحادیه نســاجی، تجهیزات پزشکی و ازبکستان در 

دستور کار داشت و بازدیدها و تفاهماتی در این راستا انجام شد.

حمایت از سکوها، پلتفرم ها و کسب و کارهای مجازی به امروز و دیروز محدود نمی شود و طی سالهای گذشته، دولت ها و دولتمردان به دلیل 
اهمیت این حوزه به روش های گوناگون بستری برای فعالیت راحت آن ها فراهم کرده اند.به گزارش ایسنا، یکی از اقداماتی که در دولت سیزدهم 
برای حمایت از کســب و کارهای مجازی انجام شــد، تدوین آیین نامه حمایت از کسب و کارهای مجازی بود که پاییز سال گذشته با هدف 
تسهیل فعالیت آنها رونمایی شد. آیین نامه گفته شده اگرچه شامل بندها و حمایت های گوناگون می شود، شاید بتوان معافیت مالیاتی کسب و 
کارهای فعال در سکوهای تأیید شده تا دو سال را یکی از موارد مهم آن دانست.سازمان امور مالیاتی کشور هم موظف شد برای همه کسب و 
کارهایی که پیش از این سابقه مالیاتی نداشتند و باید فعالیت خود را به پلتفرم های مشمول انتقال دهند، مشوق هایی را در نظر گرفت که می 
توان به مواردی مانند تسلیم اظهارنامه و نگهداری اسناد و مدارک بابت درآمد حاصله از فروش کالا یا ارائه خدمت در سکوهای مشمول داخلی 
تا میزان مقرر در ماده )۱۰۰( قانون مالیات های مستقیم و اصلاحات بعدی آن یعنی۳۰ برابر معافیت مالیاتی حقوق و دستمزد معاف هستند 
و یا احتساب همه هزینه های ایجاد و توسعه پلتفرم ها و کسب و کارها در سکوهای داخلی جزو هزینه های قابل قبول مالیاتی تا سقف مقرر 
اشاره کرد.بنابراین با توجه به دلیل اهمیت این موضوع، بندهایی در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ به آن اختصاص و به دنبال آن قرار شد کسب 
و کارهای اینترنتی فعال در سکوهای مورد تأیید تا پایان سال جاری که فاقد پرونده مالیاتی هستند، به صورت پلکانی تا سقف مقرر در ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم مشمول مالیات با نرخ صفر بوده و جرائم سال های قبل ناشی از عدم تسلیم اظهارنامه شامل بخشودگی شوند.

حال در لایحه بودجه سال آینده )۱۴۰۳( که آذرماه به مجلس تقدیم شد، معافیت مالیاتی کسب و کارها بار دیگر بخشی را به خود اختصاص 
داده است. براساس لایحه بودجه سال آینده گفته شده که در راستای حمایت از توسعه اقتصاد رقومی )دیجیتال( در کشور و تشویق کسب 
و کارهای اینترنتی به استفاده از سکوهای داخلی، تا پایان سال ۱۴۰۲ درآمد کسب و کارهای اشخاص حقیقی در سکو )پلتفرم(های داخلی 
مورد تائید وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات که تا پایان ســال ۱۴۰۱، فاقد پرونده مالیاتی بوده اند، مشــمول نرخ صفر مالیاتی می شود.  در 
نهایت اخیرا مجلس شورای اسلامی بندهایی مرتبط با این موضوع را به تصویب رساندند که براساس بخش درآمدی بند ت تبصره ۱۱ لایحه؛ 
در اجرای ماده )۶۶( قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت، در راستای حمایت از توسعه اقتصاد دیجیتال در کشور و تشویق کسب و کارهای 
اینترنتی به اســتفاده از ســکوپلتفرم های داخلی، تا پایان سال ۱۴۰۳ درآمد کسب و کارهای اشخاص حقیقی پلتفرم های داخلی مورد تأیید 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات که تا پایان سال ۱۴۰۲ فاقد پرونده مالیاتی بوده اند، مشمول نرخ صفر مالیاتی می شوند.

پتانسیل ایران برای تامین منابع اولیه پنل های خورشیدی

تقاضای برق دیتاسنترها ۲ برابر می شود

رئیس گــروه آموزش های تخصصــی انرژی هــای تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی برق ساتبا با اشاره به هدف گذاری ایران برای تولید 
۳۰ هزارمگاوات نیروگاه تجدیدپذیر، گفت: با توجه به وجود منابع 
سیلیکون در کشور، ایران می تواند به یکی از بازیگران تامین کننده 
منابــع اولیه و تولیدکننده پنل های خورشــیدی تبدیل شــود.به 
گزارش ایسنا، بهروز دشتی در نشست »توسعه فناوری انرژی های 
تجدیدپذیر و بومی ســازی تجهیزات، فرصت هــا و چالش ها« در 
ســیزدهمین نمایشــگاه بین المللی انرژی تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی برق، با اشــاره به ایجاد ناترازی انرژی در سال های گذشته، 
تصریح کرد: برای رفع این ناترازی باید به مواردی چون بهروه وری 
انرژی، تنوع بخشــی به منابع تولید انرژی، بهینه ســازی و تامین 
زیرســاخت های موجود، آموزش و اطلاع رسانی توجه کنیم.دشتی 
با تأکید بر اهمیت تنوع بخشــی به منابع انرژی، خاطرنشان کرد: 
در دولت ســیزدهم علاوه بر تولید پنج هــزار و ۷۸۴ مگاوات برق 
حرارتــی و ۱۴۰۰ مگاوات افزایش ظرفیت و ارتقای راندمان، ۲۳۰ 
مگاوات هم نیروگاه از منابع تجدیدپذیر احداث شــده اســت.وی 
حرکت به سمت منابع انرژی تجدیدپذیر را بسیار مهم ارزیابی کرد 
و افزود: انرژی باد و خورشــید در جهان طی سال های اخیر مورد 
اســتقبال بسیار زیادی قرار گرفته اســت که در این میان استفاده 
از انرژی خورشیدی بسیار جذاب تر بوده و سهم ۶۶ درصدی را در 
سال های اخیر به خود اختصاص داده است.وی با بیان این که ایران 
از پتانسیل بسیار بالایی برای استفاده از انرژی خورشید در راستای 
تولید برق برخوردار اســت، ادامه داد: برای تولید برق خورشیدی، 
پنل های ســیلیکونی در دنیا تا حد زیادی توسعه یافته اند. در حال 

حاضر ۷۷ درصد از پنل های خورشیدی دنیا در چین تولید می شود 
و البته کشــورهایی چون ویتنام، مالــزی و هند هم در این زمینه 
ســهم دارند. پروژه های بزرگی هم در دنیا برنامه ریزی شده که از 
جمله آن می توان به مجموعه نیروگاه های ۲.۸ گیگاواتی در چین و 
۲.۷ گیگاواتی در هند اشاره کرد.دشتی افزود: هزینه تولید پنل های 
خورشــیدی بین سال ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۳ به شدت کاهش پیدا کرده 
و همین باعــث رونق و افزایش گردش مالی در این بخش شــده 

اســت، به طوری که گردش مالی در ایــن بخش به ۲۳۰ میلیارد 
دلار در سال ۲۰۲۲ رســیده است.وی اضافه کرد: به منظور انجام 
برنامه ریزی و رصد فعالیت های صنعتی در ایجاد و توســعه زنجیره 
انرژی سیلیکونی در کشور، از دو سال پیش جلسات کارشناسی و 
مدیریتی با تمام فعالین زنجیره تولید تجهیزات انرژی خورشیدی 
برگزار شــده و ضمن بررســی روند فعالیت های آنها، سعی در رفع 
مشــکلات و موانع تولید آنها به عمل آمده اســت.در این زمینه به 

بررسی منابع سیلیکونی کشور پرداخته شد. با توجه به وجود معادن 
با ظرفیت مجموع ۸۰ میلیون تن مواد سیلیکونی در سراسر کشور 
ایران می تواند به یکی از بازیگران اصلی تولید منابع اصلی پنل های 
خورشیدی تبدیل شــود.وی گفت: یکی از اقدامات انجام شده در 
راســتای تحقق برنامه های دولت اطمینان از پتانسیل های اجرایی 
در کل زنجیره ارزش ســیلیکونی در کشور بود کهبه نقل از روابط 
عمومی ساتبا، دشتی ادامه داد: البته علاوه بر معادن سیلیکون برای 
احداث نیروگاه های خورشــیدی، تجهیزات اصلی و مهم دیگری از 
جمله اینورترهای خورشیدی، استراکچرها، کابل ها و ... نیز مورد نیاز 
اســت و زیرساخت های زیادی نیاز داریم که باید به مرور در کشور 
ایجاد و توسعه داده شود. به عنوان مثال برای احداث ۸۰۰۰ مگاوات 
نیروگاه خورشیدی فتوولتائیک به بیش از ۷۱۰۰ کیلومتر کابل دی 
ســی یا ۳۲۰ هزارتن ســازه این نیروگاه ها در کشور نیاز داریم که 
خوشبختانه صنایع کشــور دارای آمادگی و ظرفیت مناسب برای 
تامین نیازهای اجرایی این نیروگاه ها در کشور هستند.وی در پایان 
از تدوین سند برنامه ملی توسعه فناوری زنجیره ارزش سامانه های 
سیلیسیومی تولید برق خورشیدی برای تعیین وظایف دستگاه های 
مختلف به منظور تولید هشت هزارمگاوات برق خورشیدی تا سال 
۱۴۰۷ خبــر داد و گفت: تمام مطالعات مورد نیاز برای تدوین این 
ســند در ســاتبا انجام شــده و پس از اخذ تاییدات وزارت نیرو و 
کمیسیون های زیربنایی دولت، برای تصویب در صحن دولت ارسال 
شده است و امید می رود در آینده ای نزدیک مورد تصویب قرار گیرد 
تا بر اســاس مفاد آن راهبردهای سیســتمی برای مدیریت تحقق 

اهداف بخشی در این زمینه، توسط دولت اجرایی شود.

آژانــس بین المللی انرژی )IEA( در جدیدترین گــزارش خود پیش بینی کرد که 
تقاضای جهانی برای برق از سوی دیتاسنترها، ارزهای دیجیتال و هوش مصنوعی 
می تواند در سه سال آینده بیش از دو برابر شود و معادل کل نیازهای برقی آلمان 
را اضافه کند.به گزارش ایســنا، بیش از ۸۰۰۰ دیتاسنتر در سراسر جهان وجود 
دارد که حدود ۳۳ درصد در آمریکا، ۱۶ درصد در اروپا و نزدیک به ۱۰ درصد در 
چین هســتند و تعداد بیشتری هم برنامه ریزی شده اند.آژانس بین المللی انرژی 
انتظار دارد در ایرلند که دیتاسنترها به سرعت در حال ساخت هستند، این بخش 
تا ســال ۲۰۲۶، حدود ۳۲ درصد از کل برق کشور را در مقایسه با ۱۷ درصد در 
سال ۲۰۲۲، مصرف کند. ایرلند در حال حاضر ۸۲ دیتاسنتر دارد که ۱۴ دیتاسنتر 
در دســت ساخت و ۴۰ دیتاسنتر دیگر تائید شده است.طبق این گزارش، انتظار 
می رود تقاضای جهانی برای برق تا سال ۲۰۲۶ به میزان ۳.۴ درصد افزایش پیدا 
کنــد. با این حال، انرژی های تجدیدپذیر مانند بادی، خورشــیدی و آبی و انرژی 
هسته ای، این افزایش بیش از حد تقاضا را به طور کامل تحت پوشش قرار خواهند 

داد.آژانس بین المللی انرژی انتظار دارد منابع انرژی کم آلاینده، منبع تقریبا نیمی 
از تولید برق جهان تا ســال ۲۰۲۶ باشند، در حالی که در سال ۲۰۲۳، سهم آنها 
کمتر از ۴۰ درصد بود. این شــامل ۹ میلیون وســیله نقلیه برقی با باتری و ۱۱ 
میلیون پمپ حرارتی در اروپا اســت.فاتح بیرول، مدیر اجرایی آژانس بین المللی 
انــرژی اظهار کرد: بخش برق در حال حاضر بیش از هر بخش دیگری در اقتصاد 
جهانی، دی اکسید کربن تولید می کند. بنابراین، مایه دلگرمی است که رشد سریع 
انرژی های تجدیدپذیر و گسترش مداوم انرژی هسته ای در مسیری قرار دارند که 
پاسخگوی کل رشــد تقاضای جهانی برای برق در سه سال آینده خواهند بود.بر 
اساس گزارش بلومبرگ، آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرد که شدت جهانی 
انتشار گازهای گلخانه ای از تولید برق یا میزان دی اکسید کربن تولید شده در هر 
واحد انرژی، تا سال ۲۰۲۶، به طور متوسط حدود ۳.۵ درصد در سال کاهش یابد. 
برای اروپا، اقدامات جدی تر برای کربن زدایی، به معنای آن است که انتظار می رود 

این کاهش، ۱۳ درصد در سال باشد.

ســخنگوی ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه برخورد با پوشاک محرز قاچاق از هفته قبل در تهران شروع شده و در 
مرحله دوم طرح هم برخورد با کالای غیرمحرز از طریق شناســه کالا در دستور کار است، گفت: در تهران حجم پوشاک قاچاق 
حدود ۴۰ میلیارد تومان اســت و در کشور این میزان به ۶۰ تا ۷۰ میلیارد تومان می رسد.به گزارش ایسنا، حمیدرضا دهقانی نیا 
اظهار کرد: برای مقابله پوشاک محرز قاچاق از ابتدای دی ماه برنامه ریزی و اقدام و در تهران از هفته قبل این کار به صورت ویژه 
پیگیری شــد و نزدیک به ۱۳ تا ۱۵ نقطه مورد عملیات قرار گرفت.به گفته وی برآورد می شــود در تهران حجم پوشاک قاچاق 
حدود ۴۰ میلیارد تومان است و در کشور این میزان به ۶۰ تا ۷۰ میلیارد تومان می رسد.دهقانی نیا با حضور در یک برنامه تلویزیونی با بیان اینکه طرح ادامه دارد و با 
افرادی که شناسایی شدند، برخورد می شود، مگر اینکه تغییر رفتار دهند، گفت: در مرحله بعدی برای برخورد با کالاهای غیرمحرز قاچاق با استفاده از تبادل اطلاعات بین 
سامانه جامع تجارت، سامانه شناسه کالا و سازمان امور مالیاتی و پایانه های فروشگاهی وجود دارد، می توانیم در حلقه آخر فروش ورود کنیم و کار را دقیق تر انجام دهیم.

وی در ادامه از تصویب تبصره ۴ ماده ۱۸ که ضمانت اجرایی شناسه کالا است، تا دو یا سه هفته آینده در صورت تشکیل جلسه اعضای ستاد خبر داد.در ادامه این برنامه، 
محسن گرجی، مدیر کل دفتر صنایع پوشاک و منسوجات وزارت صنعت، معدن و تجارت، تصریح کرد:  وزرات صمت آمادگی دارد روند برخورد با پوشاک قاچاق را در 

مراکز تجاری تهران و سایر پهنه های فروش استان و همچنین در سایر مناطق کشور ادامه دهد.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران روند تغییرات قیمت ها در بازار سکه و طلای داخلی طی یک هفته اخیر، علیرغم کاهش 
قیمت  طلا در بازارهای جهانی در این بازه زمانی را ناشــی از نوســانات بازار ارز در داخل دانسته و تاکید کرد که بازار داخل 
به  دور از هرگونه التهاب و تقاضای مازاد جلو آمده است.نادر بذرافشان در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با وضعیت یک هفته 
اخیر بازار ســکه و طلای داخلی اظهار کرد: در طول هفته ای که گذشــت اونس جهانی طلا  افزایش قیمت را در بازارهای 

جهانی داشــت اما میانگین کاهش هشــت دلاری قیمت طلا در بازارهای جهانی را هم شاهد بودیم. در نهایت نیز آخرین نرخ ثبت شده برای هر اونس طلا ۲۰۲۱ دلار 
است.رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، خاطر نشان کرد: علیرغم کاهش هشت اونس جهانی طلا اما در بازارهای داخلی روند قیمت ها در بازار سکه و طلا صعودی بود. 
علت عمده این تغییر قیمت آن هم در شرایطی که بازار جهانی در یک هفته اخیر کاهشی رقم خورده است، نوسانات بازار ارز و افزایش نرخ ارز بوده است. ضمن اینکه 
خبرهای سیاسی- اقتصادی در منطقه نیز بی تاثیر نبوده است. این درحالیست بازارهای داخلی به دور از هرگونه التهاب بوده و خبری از افزایش تقاضا نبود و اکنون بازار 

روال عادی خود را طی می کند.  

تحولات قیمتی یک هفته اخیر سکه و طلا در بازارآغاز برخورد با پوشاک محرز قاچاق از هفته گذشته

آخرین اخبار از معافیت مالیاتی کسب و کارها در پلتفرم های داخلی
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فناوری میکروالکترونیک به عنوان یک فناوری توانمندساز و آینده ساز موجب 
تحول و پیشرفت در حوزه های مختلفی چون سلامت، فناوری اطلاعات، انرژی، 
حمل و نقل و همچنین هوش مصنوعی شــده است.به گزارش خبرنگار مهر، 
امروزه محور توسعه اقتصادی، صنعتی، نظامی و حتی اجتماعی کشورها درگرو 
صنایع و فناوری های پیشــرفته ای است که عمدتاً محصولات آن ها در رشد و 
توسعه سایر صنایع نقش بســزایی دارد. فناوری میکروالکترونیک یکی از این 
صنایع پیشــرفته اســت که به تولید ادوات الکترونیکی در ابعاد یک میلیونیم 
متر و یا کمتر اختصاص دارد. مجموعه فناوری میکروالکترونیک شــامل همه 
فناوری های مورداســتفاده در فرآیندهای طراحی، تولید مواد اولیه، ســاخت 
قطعه یا سیستم، آزمایش و بسته بندی ادوات الکترونیکی با ابعاد میکرومتری یا 
کمتر می شود.بنابراین خدماتی مانند تولید ابزار و نرم افزارهای طراحی، طراحی 
یکپارچه مدارها و ســامانه های میکروالکترونیک، طراحی و تولید دستگاه ها و 
ابزارهای دقیق موردنیاز بــرای تولید مدارهای مجتمع در ابعاد میکرومتری و 
ســاخت دســتگاه های اندازه گیری نیز در محدوده این فناوری قرار می گیرد.

صنعت میکروالکترونیک ویژگی هایی دارد که ســبب تمایز آن با دیگر صنایع 
شده است و آن را در اقتصاد به یک صنعت منحصربه فرد تبدیل می کند. یکی 
از این ویژگی ها، نقش این صنعت به عنوان یک فناوری توانمندســاز است که 
به عنوان یک پیشران کلیدی برای توسعه اقتصادی شناخته می شود که رشد 
در این فناوری، امکان افزایش انعطاف پذیری و رشد نوآوری را در صنایع دیگر 
به همراه خواهد داشت.در ادامه قصد داریم به برخی از جنبه های نقش فناوری 
میکروالکترونیک در توسعه فناوری های نوین بپردازیم.تشخیص های دقیق تر 
در پزشکی و درمان تأثیر فناوری میکروالکترونیک در بخش سلامت، بهداشت 
و پزشــکی بسیار چشمگیر اســت به نحوی که انقلابی در تجهیزات پزشکی 
و روش های درمانی ایجاد شــده اســت. در بخش تجهیزات پزشکی، فناوری 
میکروالکترونیک امکان تولید دســتگاه های تشخیصی دقیق تر و کوچک تر را 
فراهم کرده اســت. به عنوان مثال، دســتگاه های تصویربرداری مانند MRI و 
سی تی اسکن که با استفاده از مدارهای پیچیده میکروالکترونیکی کار می کنند، 
قادر به تشخیص دقیق تر بیماری ها هستند.براساس گزارش متخصصان حاضر 
در برنامــه ملی میکروالکترونیک معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، پیشرفت در ابزارهای نظارتی و پایش سلامتی بیماران، این 
امکان را فراهم ساخته است که پزشکان بتوانند از راه دور بر وضعیت سلامت 
بیماران نظارت داشته باشند و به سرعت در صورت بروز مشکلات واکنش نشان 
دهند. استفاده از ابزارهای جراحی که توسط فناوری میکروالکترونیک کنترل 
می شوند، امکان انجام عمل های جراحی با دقت بالا و کمترین خطای انسانی 
را فراهم آورده اســت. همچنین این فناوری در مدیریت داده های پزشــکی و 
ذخیره سازی اطلاعات بیماران نیز نقش مهمی دارد به نحوی که امکان ذخیره 
و تجزیه و تحلیل حجم عظیمی از داده های پزشــکی را فراهم می کند، که به 

نوبه خود به بهبود تشخیص و درمان بیماری ها کمک می کند.
در مجموع، فناوری میکروالکترونیک تحولی بزرگ در بخش بهداشت و درمان 
ایجاد کرده است. این پیشرفت ها نه تنها کیفیت مراقبت های پزشکی را بهبود 
بخشــیده اند، بلکه باعث افزایش دسترســی به خدمات درمانی پیشــرفته در 
سراسر جهان شــده اند. به علاوه، این فناوری ها پتانســیل دارند که در آینده 
نیز به شکل گســترده تری در بخش های مختلف پزشکی به کار گرفته شوند، 
و ما شــاهد پیشرفت های هر چه بیشــتر در این حوزه باشیم.از ارتقای ایمنی 
خودرو تا خودران شــدن تأثیر فناوری میکروالکترونیک بر صنعت حمل ونقل 
و خودروها به گونه ای بوده اســت که منجر به توسعه وسایل نقلیه هوشمندتر، 
ایمن تر و کارآمدتر شــده است. این فناوری امکان ساخت سیستم های کنترل 
موتور پیشــرفته ای را فراهم کرده اســت که به بهینه سازی مصرف سوخت و 
کاهش آلاینده ها منتج خواهد شــد. همچنین در توسعه سیستم های ایمنی 
مانند کیسه های هوا، سیســتم های ثبات الکترونیکی، و سیستم های کمکی 
رانندگی مانند ترمز اتوماتیک اضطراری و هشــدار خروج از خط نقش داشته 
اســت. همچنین میکروالکترونیک پایه و اساس ســاخت خودروهای خودران 
و نیمه خودران اســت به طوری که این فناوری شــامل سنسورها، پردازنده ها، 
و نرم افزارهای پیچیده ای اســت که به خودرو اجازه می دهد تا محیط اطراف 
خــود را درک کرده، تصمیمات رانندگــی بگیرد و حرکت خودرو را به صورت 
اتوماتیک کنترل کند.بایســتی اذعان داشت این پیشرفت ها نه تنها به بهبود 
کیفیت و امنیت وســایل نقلیه کمک کرده اند، بلکه راه را برای ابداعات بیشتر 
در این حوزه هموار کرده اند. پردازش داده های بزرگ در هوش مصنوعی هوش 
مصنوعی یکی از موضوعات داغ و جذاب این روزها اســت. امروزه حتی کسانی 
که رشــته ی فعالیت و دانشــگاهی آن ها به هوش مصنوعی مرتبط نباشد هم 
آشنایی هر چند حداقلی با این فناوری تحول آفرین دارند. در مسیر پیشرفت 
و توسعه هوش مصنوعی، فناوری میکروالکترونیک نقش اساسی داشته است.

فناوری میکروالکترونیک با کمک به کاهش اندازه و افزایش کارایی تراشــه ها، 
امکان پردازش داده های بــزرگ و پیچیده را در زمان کمتر فراهم می کندکه 
ایــن امر برای الگوریتم های هوش مصنوعی که نیازمند قدرت پردازشــی بالا 
هستند، حیاتی است. همچنین در کنار افزایش قدرت پردازش، کمک شایانی 
بــه بهبود کارایی انرژی در تجهیزات هوش مصنوعی که معمولاً مصرف انرژی 
بالایی دارند کرده است.با کمک میکروالکترونیک، می توان سیستم های هوش 
مصنوعی را در دستگاه های کوچک تر و با کاربردهای متنوع تر تعبیه کرد. این 
امر به ویژه در زمینه اینترنت اشــیا، واقعیت مجازی و دستگاه های پوشیدنی 
اهمیــت قابل توجهی دارد. همچنین پیشــرفت های میکروالکترونیک امکان 
طراحی معماری های پردازشــی جدید را فراهم می کند که می توانند به طور 
موثرتــری الگوریتم های هوش مصنوعی را اجرا کنند. به طور خلاصه می توان 
کفــت فناوری میکروالکترونیک یکی از اساســی ترین عوامل در پشــت پرده 

پیشرفت های چشمگیر در حوزه هوش مصنوعی است.

انقلاب در ۶ 
حوزه فناوری با 

»میکروالکترونیک«

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

اصفهان !!

جیپ رانگلر برقی در سال ۲۰۲۸ تولید خواهد شد
بر اســاس توافق اســتلانتیس و اتحادیه کارگری آمریکا UAW، جیپ رانگلر برقی از سال ۲۰۲۸ تولید خواهد شد و نسل جدید دوج 
دورانگو نیز سال ۲۰۲۵ از راه خواهد رسید. استلانتیس و UAW به یک توافق آزمایشی به منظور تنظیم قراردادی جدید دست یافته اند. 
اعضای این اتحادیه در شــرکت های دوج، جیپ، رم و کرایسلر مشــغول بکار هستند و باید این قرارداد را تصویب کنند اما در همین 
اثنا اخبار مهمی از محصولات تولیدی به گوش می رسد. به طور خلاصه باید گفت چارچوب زمانی تولید شاسی بلندهای محبوب بازار 
 JL مشخص شده و ما نیز برخی جزئیات آن را با شما در میان می گذاریم. ابتدا با جیپ رانگلر شروع می کنیم که نسل فعلی آن یعنی
در کارخانه استلانتیس در تولدو اوهایو تولید می شود و تا سال ۲۰۲۸ نیز در بازار حضور خواهد داشت. در سال ۲۰۲۵ نسخه هیبریدی 
این خودرو با پســوند ۴xe عرضه خواهد شد و اما نسل بعدی آن اخبار جالب تری دارد. قرارداد UAW نشان می دهد تولید نسل جدید 
رانگلر J7۰ از سال ۲۰۲۸ و با دو قوای محرکه برقی شروع خواهد شد که یکی از نوع تمام برقی و دیگری از نوع افزایش دهنده شعاع 
حرکتی با وجود یک پیشرانه درون سوز است. در این قرارداد اشاره ای به تولید نسخه درون سوز یا پلاگین هیبریدی رانگلر جدید نشده 

و بنابراین اخبار قبلی درباره جیپ رانگلر برقی تائید می شود.

دلبری مسی برای عربستانی ها
حضور دوباره در عربستان باعث شده است تا فوق ستاره آرژانتینی اینترمیامی به وجد آید و برای عربستانی ها دلبری کند.به گزارش ایسنا و به 
نقل از سعودی اسپورت، لیونل مسی با کاروان اینتر میامی وارد عربستان شد.قرار است که اینترمیامی با ستاره های سرشناس خود مثل لیونل 
مسی، یوردی آلبا، لوییس سوارس و سرخیو بوسکتس دو دیدار دوستانه را برابر  تیم های الهلال و النصر برگزار کند.مسی با منتشر کردن 
یک پست برای عربستانی ها دلبری کرد. او در این پست نوشت: آن چه که در سفرم به عربستان من را خوشحال می کند و به وجد می آورد 
این اســت که  همواره چیزهای در  این کشــور می بینم که انتظار آن را ندارم. اگر شما هم اخیرا راهی عربستان شده اید لطفا تجربه خود را 
بیان کنید و اگر به عربستان سفر نکرده اید به آن فکر کن و خودت چنین تجربه ای را انجام بده.این سخنان مسی در حالی است که اقدام او 
در تابستان گذشته باعث دلخوری هواداران فوتبال در عربستان شد. مسی باوجود آن که با بالاترین پیشنهاد و دستمزد تاریخ فوتبال جهان 
از سوی الهلال مواجه شد اما تصمیم گرفت که با دستمزد بسیار پایین تری راهی میامی شود.البته بسیاری براین باور هستند که عربستانی ها 

هنوز بی خیال مسی نشده اند و احتمال حضور او در لیگ عربستان هم چنان وجود دارد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب جهان مکتوب

جیسون موموآ
جیســون موموآ در اغلب فیلم ها ظاهر ترســناک و 
چهره ای خشــن دارد. همــه او را با نقش هایش در 
ســریال »بازی تاج و تخت« )Game of Thrones( و 
فیلم »آکوامــن« )Aquaman( می شناســند. اما در 
زندگــی واقعی، موموآ کاملًا عکس شــخصیتش در 
فیلم ها است. فیلم های سینمایی مملوء از قهرمانان 
مرد جذابی هستند که از کاریزمای زیادی برخوردارند 
و تا ســال ها مرد رویا های بسیاری از زنان می شوند. 
با این حــال، نقش های این بازیگــران مرد معمولاً 
شــباهتی به شخصیت واقعی آن ها ندارد. به گزارش 
روزیاتو، جیســون مومــوآ در اغلــب فیلم ها ظاهر 
ترسناک و چهره ای خشــن دارد. همه او را با نقش 
 Game of( »هایش در ســریال »بازی تاج و تخــت
Thrones( و فیلم »آکوامن« )Aquaman( می شناسند.

اما در زندگی واقعی، موموآ کاملًا عکس شخصیتش 
در فیلم ها اســت. او مردی خنده رو و همیشــه خوش خلق اســت. موموآ پدری مهربان اســت و پست های 
اینستاگرامش به همه حال خوبی می دهد. به همین دلیل هم هست که همکارانش او را بسیار دوست دارند. 
جیسون موموآ با نام کامل ژوزف جیسون ناماکها موموآ در ۱ اوت ۱۹7۹ در هونولولو، هاوایی آمریکا زاده شد. 
زمانی که او کودک بود، پدر و مادرش از هم جدا شدند و جیسون با مادرش در نورواک، آیووا زندگی می کرد. 
پس از فارغ التحصیلی از دبیرســتان، در دانشــگاه هاوایی در مانوا در رشتهٔ زیست شناسی دریایی مشغول به 
تحصیل شد.موموآ در سال ۲۰۰۵ با لیزا بونت نامزد شد. حاصل این رابطه یک فرزند دختر زادهٔ سال ۲۰۰7 
و یک فرزند پسر زادهٔ سال ۲۰۰۸ هستند. این زوج در سال ۲۰۱7 و پس از ۱۲ سال زندگی مشترک در یک 
مراسم خصوصی با هم ازدواج کردند. در ۱۳ ژانویه ۲۰۲۲ بعد از ۱۶ سال زندگی مشترک اعلام کردند که از 

هم جدا شده اند.]۱[
او به ورزش های رزمی تســلط کامل دارد و از ســال ۲۰۱7 به فراگیری ورزش جوجیتســو برزیلی مشــغول 
شده اســت.زخم روی صورت جیسون موموآ در سال ۲۰۱۴ در ســال ۲۰۰۸ در یک کافه، مردی با در دست 
داشتن تکهٔ شکستهٔ یک بطری نوشیدنی به جیسون موموآ حمله کرد و صورت او را زخمی کرد. طی این حادثه 
صورت موموآ ۱۴۰ بخیه خورد و او مجبور به انجام جراحی پلاســتیک شد. در سال ۱۹۹۸ موموآ توسط یک 
دیزاینر بین المللی به نام تاکیو کیکوچی کشف شد و فعالیت خود در زمینهٔ مدلینگ را آغاز کرد. موموآ در سال 
۱۹۹۹ به عنوان بهترین مدل سال شناخته شد. او تاکنون با برندهای مشهوری همکاری داشته است. او در ۱۹ 
سالگی افزون بر مدلینگ، به صورت پاره وقت در یک فروشگاه کار می کرد. او تاکنون برای برندهای مشهوری از 

جمله گوچی و لویی ویتون به عنوان مدل کار کرده است.

فرهنگ

ســازمان غذا و دارو آمریکا یک دستگاه پزشکی کوچک 
و مجهز به هوش مصنوعی تایید کرده که در ردیابی سه 
نوع ســرطان پوست شایع به پزشکان کمک می کند.  به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این ۳ بیماری 
عبارتند از سرطان سلول پایه، سرطان سلول سنگفرشی 
و ملانوم. ایجاد روشــی دقیق تر برای شناسایی سرطان 
پوســت به بیماران کمک می کند تا سریع تر به درمان 
مورد نیازشان دسترسی یابند.سرطان پوست در صورتی 
که زودهنگام ردیابی شــود به میزان زیادی قابل درمان 
است اما برای این منظور شناسایی سریع بیماری حیاتی 
اســت. تاکنون ردیابی بیماری به چشــمان غیرمسلح یا 
آزمایش های بصری بزرگنمایی شــده از پوســت متکی 
است که نیازمند آموزش بالینی و تشخیص اولیه پزشکان 
مراقبت های اولیه اســت اما ســازمان غذا و دارو آمریکا 
اخیرا یک دســتگاه دارای هوش مصنوعی را تایید کرده 
که هر ۳ نوع سرطان پوست را شناسایی می کند.کودی 
سیمونز یکی از بنیانگذاران شرکت »درماسنسور« سازنده 
این دستگاه می گوید: ما وارد عصر طلایی هوش مصنوعی مولد و پیش بینی کننده در صنعت خدمات درمانی شده 
ایم. این قابلیت ها در کنار دیگر فناوری های نوین مانندطیف سنجی و توالی یابی ژنتیکی، ردیابی و درمان بیماری را 
بهبود می بخشند.نوک دستگاهی که »درماسنسور« ابداع کرده از طیف سنجی پراکندگی الاستیک)ESS( استفاده می 
کند. ESS فرایندی است که چگونگی پراکندگی فوتون ها هنگام انعکاس ساختارهای سلولی مختلف را ارزیابی می کند. 
ساختار سلولی و زیر سلولی متفاوت ضایعات پوستی بدخیم، نور را به شیوه ای متفاوت از ضایعات خوش خیم پراکنده 
می کنند. هوش مصنوعی که درماسنســور در دستگاهش به کار گرفته از تصاویر طیف سنجی برای ارائه اطلاعات به 
پزشکان برای کمک به ارزیابی ضایعات پوستی استفاده می کند.تاییدیه سازمان غذا و دارو آمریکا براساس آزمایش های 

بالینی انجام شده جهت ارزیابی کارآمدی دستگاه صادر شده است.

با تایید یک دستگاه جدید؛

هوش مصنوعی ۳ نوع سرطان پوست را تشخیص 
می دهد

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتاب جهان مکتــوب نهمین عنــوان از مجموعه دانش 
عمومی نشــر بیدگل است. نویســنده در این کتاب سیر 
تحول ادبیات و تاثیری که بر روی تمدن بشــری گذاشته 
را بررســی می کند. مارتین پوکنر بحث خود را از ایلیاد و 
اودیسه اثر هومر شــروع کرده و در ادامه به بررسی تاثیر 
ایلیاد بر اسکندر و جهانگشایی های او پرداخته و تاثیری که 
خط یونانی بر این جهانگشایی ها گذاشته و مسیر تحقیق و 
بررسی خود را به همین صورت ادامه می دهد. کتاب حاضر 
سرشار از اطلاعات جذاب تاریخی است و همچنین بسیار 
ســاده و روان نوشته شــده که عموم مخاطبان به راحتی 
می تواننــد آن را بخوانند. جهان مکتــوب روایت جذاب و 
متفاوتی است از چگونگی تاثیر ادبیات بر رخدادهای مهم 
جهان، چه وقایع تاریخی و سیاسی، و چه شکل گیری ادیان 
و مکاتب فکری. مارتین پوکنر شیوه روایتی را برای کتاب 
خود برگزیده و حتی می شــود گفت ابداع کرده تا اثرش همگانی شــود و با هم پوشانی حوزه های مختلف 
ادبیات، تاریخ، فلسفه و دین، به عنوان دانش عمومی در اختیار علاقه مندان قرار گیرد. او هم چنین در خلال 
هــدف اصلی خود، به ســیر تطور خط، الفبا، کاغذ و چاپ نیز می پردازد و نقــش آنان را در تاریخ ادبیات و 
انتشار متون مهم بررسی می کند. در کتاب جهان مکتوب، نویسنده، ما را با خود به سفری یگانه در دل زمان 
و به گرداگرد عالم می برد و طی آن از نقش شــگرفی پرده برمی دارد که داستان ها و ادبیات در خلق جهان 
امروز ما ایفا کرده اند. در این ســفر با آثاری آشنا می شویم که به تمدن انسانی شکل بخشیده اند. آثاری که 
برخی از آن ها دیرزمانی گم شــده و از یاد رفته بودند و بعدها از نو کشف شدند. نخستین شاهکار مکتوب، 
حماسه گیلگمش، کتاب مقدس عبری، کار عزرای کاتب و سرگذشت گِنجی نوشته بانویی ژاپنی معروف به 
موراساکی. در دیدار از بغداد، پوکنر از شهرزاد و داستان های هزار و یک شب سخن می گوید و در قاره آمریکا 
به تماشای باقی ماندن شگرف حماسه قوم مایا می نشینیم. همچنین از کار پیشگامانه بنجامین فرانکلین به 
عنوان کارآفرینی رســانه ای مطلع می شویم و تماشا می کنیم که چگونه گوته ادبیات جهانی را در سیسیل 
کشــف می کند. و گام به گام تأثیرگذاری روزافزون و خیره کنندۀ مانیفست کمونیست را دنبال می کنیم. به 
دیدار تروآ، پرگامون و چین می رویم و با برندۀ نوبل ادبی، دِرکِ والکوت، در جزایر کارائیب و اورهان پاموک 

در استانبول به گفتگو می نشینیم.
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